
Per acabar la jornada festiva la Universitat
de Barcelona va oferir a una actuació de
la Coral de la Facultat de Psicologia de la
UB (que entre altres peces ens va oferir el
conegut Teorema de Thales de Les Luthiers)
i la Facultat de Matemàtiques va convidar a les
persones assistents a un esplèndid refrigeri als
jardins de la Universitat. Gràcies!!!

Ja ha engegat el Cangur 2016

De seguida que el vaixell del Cangur 2015 va
arribar a port ja va salpar el vaixell del Cangur
2016, que també va carregat de novetats.

Les persones que han d’anar a la reunió
internacional de Cangur sense Fronteres (octu-
bre 2015, Göteborg, Suècia) ja han començat
la seva tasca de proposta de problemes i anàlisi
dels problemes que es van proposant des dels
diferents päısos.

Figura 7. El disseny guanyador del concurs de
cartells.

La SCM ja ha anunciat la celebració del
Cangur 2016 per als mateixos nivells escolars
d’enguany i, a més, com a novetat, es convoca
el Cangur per a alumnes de 1r i 2n d’ESO i aix́ı
s’abastarà tota la franja d’edat d’11 a 18 anys.

Això ha implicat la creació d’una nova
Subcomissió i la primera tasca conjunta de
totes les comissions va ser decidir la data del
Cangur 2016. La data internacional està fixada
el tercer dijous de març, el 17 de març. Però la
Comissió Cangur ha valorat el fet que aquesta
data (penúltim dia de classe abans de les va-
cances de setmana santa) podia interferir amb
l’organització de les activitats pròpies de molts
centres. Exactament això mateix va passar el
2013 a Catalunya. Aquesta és l’explicació de
l’«anomalia» que s’observa en la figura 1 i per
aquesta raó s’ha convocat el Cangur per al dia
7 d’abril de 2016.

A partir de l’experiència d’enguany amb
el Cangur-primària, que s’ha valorat positi-
vament, la «nova» prova Cangur per a 1r i
2n d’ESO es desenvoluparà al propi centre
(juntament amb la de 3r d’ESO), a l’hora i de
la manera que en cada centre vagi millor per
adaptar-lo a l’organització general del centre
però, això śı, per als nivells «dels grans» es
mantindrà la celebració en seus, que ja hem
comentat que és molt ben valorada.

Esperem que la col·laboració de tothom
(professorat, patrocinadors, institucions) faci
possible un gran Cangur 2016. Us podem
assegurar que la desinteressada feina de les
diverses comissions no faltarà.

Marta Berini i Antoni Gomà
Comissió Cangur de la SCM

Entrevista a Marta Sanz-Solé

Com alguns de vosaltres segurament recorda-
reu, en el número 30 de la SCM/Not́ıcies (febrer
2011) va aparèixer una entrevista amb la pro-
fessora Marta Sanz-Solé arran de la seva elecció
com a presidenta de la Societat Europea de
Matemàtiques (EMS) per al peŕıode 2011-2104.
Un cop acabat aquest mandat (els estatuts
de l’EMS no permeten la renovació d’aquest
càrrec) ens va semblar oportú demanar a la
Marta de reprendre l’entrevista de l’any 2011.

Aquesta segona part ens havia de permetre
poder parlar tranquil·lament de les seves ex-
periències durant aquests quatre anys, de les
seves opinions sobre alguns temes d’actualitat
matemàtica i dels seus plans de futur. La Marta
va acceptar ràpidament i ens va convocar,
com diria Pep Guardiola, «molt d’hora, molt
d’hora» en el seu despatx de la Universitat
de Barcelona un assolellat mat́ı del mes de
setembre.
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Marta Sanz-Solé és catedràtica de la Fa-
cultat de Matemàtiques de la Universitat de
Barcelona des de l’any 1986. La seva àrea
d’expertesa són el processos estocàstics, àrea
sobre la qual ha publicat al voltant d’un
centenar d’articles en revistes internacionals.
A més d’haver estat presidenta de l’EMS,
ha ocupat diversos càrrecs de gestió a la
Universitat de Barcelona i al Centre de Re-
cerca Matemàtica. També ha rebut diversos
premis i reconeixements, com la medalla Narćıs
Monturiol al mèrit cient́ıfic i tecnològic, con-
cedida per la Generalitat de Catalunya, l’any
1998. Ha format part, i ho continua fent, de
nombrosos comitès cient́ıfics i de comissions
d’avaluació i selecció. Pel que fa a això últim,
cal destacar que recentment ha estat escollida
membre del Comitè Abel, encarregat de con-
cedir els premis Abel dels propers anys 2016
i 2017.

A continuació, us presentem una transcrip-
ció escrita de l’entrevista que, molt amable-
ment, ens va concedir la Marta.
MS. Bon dia i benvinguts al meu despatx.
SCM. Bon dia, Marta, i moltes gràcies per
acceptar fer aquesta entrevista. Per començar,
voldŕıem saber quines experiències destacaries
de totes les que deus haver acumulat du-
rant aquests quatre anys com a presidenta de
l’EMS?
MS. La primera que em ve al cap és la gestió
de la diversitat. Encarar els reptes que s’han
presentat sense interrupció ha significat un
exercici constant i sovint dif́ıcil d’aprenentatge,
de planificació i d’execució, és a dir, de presa
de decisions. El primer d’aquests processos,
l’aprenentatge, és una activitat força personal,
però els altres dos són activitats d’equip. La
direcció del comitè executiu ha estat una de les
experiències importants. La seva composició és
molt diversa, però cal fer-lo funcionar de ma-
nera harmònica i eficient per poder aconseguir
objectius «universals», en el sentit que siguin
igualment importants i realitzables en qualsevol
páıs d’Europa, amb certs matisos, naturalment.

Només cal mirar i comparar debats públics,
posem per exemple a la BBC i a la RAI, per
adonar-nos de la gran influència de la càrrega
social i cultural en l’anàlisi de les qüestions
i en la manera d’expressar-se. La diversitat
d’Europa és un dels seus punts forts, però
també la causa de la complexitat i dificultat per

arribar a acords en projectes comuns. En una
escala molt més redüıda, aquest patró el trobem
en les societats cient́ıfiques d’àmbit europeu,
com l’EMS.

Una altra experiència important ha estat la
interacció amb organismes de la Unió Europea.
A finals de 2013, es va aprovar el programa
marc de recerca i innovació de la UE per als
anys 2014-2020, batejat com a Horizon 2020.
L’EMS va intervenir activament en el procés
previ a la seva adopció, participant en diverses
consultes i presentant esmenes al text inicial,
algunes de les quals van ser incorporades. Tot
això va anar acompanyat de visites a funcio-
naris i a parlamentaris. Va ser una experiència
nova, molt interessant per entendre no solament
la gestió de la ciència a la UE, sinó moltes coses
més.

A un nivell més abstracte, la interacció
personal amb tant́ıssima gent ha estat una
experiència d’un valor incalculable, pel que
m’ha permès d’aprendre i de viure.

Evidentment, podria parlar d’un munt d’ex-
periències més concretes, però també més per-
sonals, derivades dels molts viatges i activitats,
des de Hèlsinki a Istanbul, des de Lahore a
Pristina... En fi, per omplir diversos caṕıtols
d’Afers Exteriors!
SCM. Si haguessis de fer un resum molt breu,
què destacaries de la feina feta?
MS. El treball als passadissos i despatxos de
la Comissió Europea perquè les matemàtiques
tinguin el reconeixement que els pertoca, i els
instruments per al seu desenvolupament en
condicions òptimes; la dotació d’una estructura
interna de la Societat més professional per
poder ser més eficients en els nombrosos serveis
que s’ofereixen als socis; l’atenció constant als
diferents comitès de la Societat, que ha permès
implementar iniciatives molt diverses; l’ampli-
ació i estructuració d’activitats cient́ıfiques que
la societat ofereix; la captació considerable
de nous socis; les accions en l’àrea de les
publicacions. . .
SCM. I de què estàs més satisfeta?
MS. Aquesta śı que és una pregunta dif́ıcil!
Pensant en allò que té més visibilitat i impacte,
destacaria dues coses: en primer lloc, l’èxit
del 6è Congrés Europeu de Matemàtiques a
Cracòvia el 2012, gràcies al treball immens dels
companys de Polònia i l’excel·lent cooperació
i entesa que vam establir. La segona és tenir
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com a president del Consell Europeu de Recerca
(ERC) un matemàtic amb una gran capacitat,
Jean-Pierre Bourguignon.
SCM. Enguany l’EMS celebra el seu 25è
aniversari. Per a tu, que has estat vinculada a
la Societat des de fa molts anys, quin significat
té, aquest aniversari?
MS. És un śımbol de la consolidació d’una
iniciativa que, fins ara, ha estat marcada per
l’èxit. Resulta remarcable que durant aquest
recorregut l’EMS no hagi passat per moments
baixos, o de crisi de supervivència. No vull dir
que no s’hagin presentat problemes que ha cal-
gut resoldre, però això ho considero una mostra
de vitalitat. Un altre fet destacable és la manera
en què la Societat s’ha anat desenvolupant. Els
eixos fonamentals traçats pel primer president,
Friedrich Hirzebruch, continuen vigents. Hi ha
hagut una notable expansió i la creació de nous,
però cap eliminació. Això demostra que els
fonaments es van construir amb molta cura,
reflexió i visió. De fet, aquests principis han
guiat la manera de fer de la Societat fins avui.

L’EMS és actualment una societat ben
coneguda en l’àmbit de les societats cient́ıfiques
de tot el món i, especialment, d’Europa. És ben
valorada per la comunitat matemàtica interna-
cional. És també acceptada i reconeguda com
a organització que actua d’interlocutor entre
els matemàtics a Europa i les seves institucions
poĺıtiques, majorment les de la Unió Europea.
Sento molta satisfacció per haver pogut con-
tribuir i incidir en el desenvolupament de la
Societat aquests darrers quatre anys. Ha estat
una experiència molt enriquidora i francament
fascinant. Celebrar el 25è aniversari és una
manera de congratular-nos pel que hem assolit,
però també una ocasió per a la reflexió en
l’inici de l’etapa de la maduresa. La maduresa
comporta més exigències i complexitat.
SCM. Com valores les relacions de la Societat
Catalana de Matemàtiques amb l’EMS?
MS. Catalunya és un páıs amb un fort arrela-
ment de l’associacionisme i amb una clara vo-
cació internacional. Per tant, no és sorprenent
que la SCM esdevingués membre de l’EMS no
gaire temps després de la seva creació, i que
des de sempre hagi tingut una actitud molt
positiva i activa, amb presència a les reunions
del Consell General, les reunions de presidents,
etc. i, sobretot, en la participació en comitès i
en l’organització d’esdeveniments cient́ıfics.

La celebració del 3r Congrés Europeu de
Matemàtiques (3ECM) l’any 2000 a Barcelona
va posar sense cap mena de dubte la SCM,
com a organitzadora de l’esdeveniment i com
a representant de la comunitat matemàtica
catalana, en el grup de membres destacats
de l’EMS. Es va demostrar que érem capaços
d’organitzar un magńıfic gran congrés i vam
passar l’examen amb matŕıcula d’honor. L’EMS
recorda el 3ECM com un dels millors ECM que
s’han celebrat.

La celebració del 3ECM va marcar un punt
d’inflexió. Les relacions entre la SCM i l’EMS
es van enfortir i, simultàniament, es va fer
un salt qualitatiu i quantitatiu notable en la
presència i coneixement de les matemàtiques
de Catalunya a l’estranger. És un fet que
considero objectiu i que no hauŕıem d’oblidar.
Cal destacar, valorar i agrair la visió de Manuel
Castellet i els seus col·laboradors en presentar
a l’EMS la candidatura per l’organització del
3ECM (i la persistència de fer-ho dues vegades),
i la magńıfica tasca de Sebastià Xambó amb el
suport d’un equip ampli, expert i generós en la
seva dedicació, com a ingredients bàsics per a
l’èxit aconseguit.

Però tornem al present. Els beneficis de la
pertinença de la SCM a l’EMS són rećıprocs. La
força i legitimitat de l’EMS com a interlocutora
de les matemàtiques en instàncies europees
li dóna l’amplitud i diversitat geogràfica i
cultural dels seus socis. D’altra banda, per a la
SCM ser part de l’EMS li permet formar part
d’una xarxa àmplia, plenament internacional,
on pot aportar i rebre. A l’era de la globa-
lització aquests instruments són indispensables
per mantenir l’impuls i no perdre pistonada.
Cal doncs continuar sent molt actius i no
deixar passar cap de les oportunitats que se’ns
presentin per fer arribar les nostres propostes
i per promoure els nostres matemàtics i ma-
temàtiques, joves o sèniors.
SCM. Com es veuen a Europa les ma-
temàtiques que es fan actualment a les insti-
tucions catalanes?
MS. Ja fa anys que els matemàtics de les uni-
versitats catalanes col·laboren amb matemàtics
d’arreu del món. No he mirat dades, però se-
gurament, per motius de proximitat geogràfica,
de tradició i d’adequació dels mecanismes de
finançament, la col·laboració amb matemàtics
europeus és superior a la d’altres continents.
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Hi ha un bon nombre de matemàtics que
treballen aqúı i són ben coneguts i valorats
internacionalment. En la meva opinió, el nivell
de visibilitat que avui tenim i la creació de les
sinèrgies que han donat lloc a la situació actual
no hagués estat possible, o almenys no en el
mateix grau, sense el CRM. Molts matemàtics
estrangers en parlar de Barcelona esmenten
el CRM, estades que hi han dut a terme,
matemàtics que hi han trobat, col·laboracions
que hi han iniciat. El CRM forma part de la
xarxa europea de l’EMS de centres de recerca
en matemàtiques. Crec que això és altament
beneficiós per a l’expansió i visibilitat de les
matemàtiques que es fan al nostre páıs.

Ara bé, la curta tradició, en comparació
amb altres päısos Europeus, fa que el grau
de reconeixement, en termes per exemple d’in-
vitacions a congressos de gran prestigi, de
presència en comitès importants, de pertinença
a acadèmies, no sigui la que correspondria al
nivell cient́ıfic que s’ha assolit. Falta encara
formar part de l’elit, o en termes més planers,
enfortir l’excel·lència. Fóra convenient poten-
ciar i estendre la figura del «mentor» en la
nostra comunitat d’una manera estructurada

i sistemàtica. Això no és fàcil i, novament,
la raó pot trobar-se en la manca de tradició,
i en els prejudicis culturals, que tendeixen a
confondre l’acció de guiar, conduir i ajudar
mitjançant l’experiència adquirida, amb la pro-
tecció i el favoritisme. Ho considero un factor
fonamental per a la transferència, increment
i consolidació dels avenços considerables que
ja hem obtingut. Probablement, la Barcelona
Graduate School of Mathematics (BGSMath)
podria jugar un paper molt important en el
que hauria de ser la primera etapa d’exercici
d’aquesta funció.
SCM. Ara deus tenir molt més temps lliure.
Com en penses gaudir?
MS. Jo també em pensava que en acabar el
mandat em sentiria molt més lliure! Certament
puc gestionar el meu temps amb més flexibili-
tat. La quantitat de correus i, en general, tota
la correspondència, ha disminüıt notablement.
I, sobretot, no cal que viatgi tant, ni presideixi
reunions, ni hagi de pensar el contingut de
discursos. Puc dedicar més temps a la recerca.
Ara mateix estem escrivint un llibre amb un
col·laborador de l’Escola Politècnica Federal de
Lausana i donant un nou impuls a projectes que
han quedat un pèl estancats els darrers anys.
Però segurament com a conseqüència d’haver
ocupat un lloc de responsabilitat i per tant
haver esdevingut més coneguda, se’m presenten
oportunitats que no esperava. Per exemple,
recentment he estat nomenada membre del Co-
mitè Abel, que haurà de decidir els premis Abel
de 2016 i 2017. És un gran honor, però també
una immensa responsabilitat i una tasca que
requerirà esforç i hores. No resulta fàcil trobar
l’equilibri desitjable en la dedicació als diversos
aspectes de la vida professional. Personalment,
sempre m’he sentit atreta per la col·laboració i
la cooperació, per treballar en projectes amplis
i en ambients oberts. Crec que el que m’ha anat
succeint s’explica millor per les meves actituds
i per l’atzar que per una cerca intencionada o
una planificació anticipada per part meva. No
crec que això canvïı significativament d’ara en
endavant.
SCM. Bé, Marta, crec que aquest punt és un
bon moment per acabar la nostra entrevista.
Moltes gràcies pel teu temps i m’agradaria
finalitzar aquesta conversa tot recordant les
paraules que et va dedicar Pavel Exner, nou
president de l’EMS, en el seu missatge de
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benvinguda: «The challenge comes mostly from
the achievements of my predecessors, especially
the immediate one, Marta Sanz-Solé, who led
the EMS in the last four years with incredible
skills and commitment. She knew the society
mechanisms to the minute details and steered
its development in a way which was both

diplomatic and strong. Her name associates
with numerous achievements which the Europe-
an mathematical community appreciated and
enjoyed. The standards she set will be always
on my mind.»
MS. Gràcies també a tu, per venir «tan d’hora,
tan d’hora»!

Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

Premi Abel 2015

El 25 de març d’enguany, l’Acadèmia Noruega
de Ciències i Lletres va decidir atorgar el premi
Abel 2015 als matemàtics nord-americans John
F. Nash Jr. i Louis Nirenberg. En paraules del
seu president, Kirsti Strøm Bull, l’Acadèmia
va decidir concedir el premi a aquests dos
«gegants» de les matemàtiques del segle xx, per
les seves importants contribucions a la teoria
d’equacions en derivades parcials no lineals i
les seves aplicacions a l’anàlisi geomètrica.

John F. Nash, nascut el 13 de juny de 1928
a l’estat nord-americà de Virǵınia, va rebre
també el premi Nobel d’Economia el 1994 pel
seus treballs sobre la teoria de jocs i, l’any
2001, es va fer mundialment conegut arran
de l’«oscaritzada» pel·ĺıcula A Beautiful Mind,

dirigida per Ron Howard, on s’explica part de
la seva vida. Malauradament, John F. Nash i
la seva dona Alicia van morir en un accident
de trànsit a l’estat de Nova Jersey pocs dies
després de la concessió del premi Abel.

A diferència de John F. Nash, Louis
Nirenberg, nascut fa noranta anys al Canadà,
sempre ha escrit la majoria dels seus articles
en col·laboració amb altres matemàtics de tot
el món. A més, ha estat un proĺıfic director
de tesis, entre elles la de Xavier Cabré, pro-
fessor ICREA pertanyent al Departament de
Matemàtica Aplicada I de la UPC. Per aquest
motiu, en Xavier va acceptar ràpidament el
nostre oferiment d’escriure un article personal
sobre en Louis.

Louis Nirenberg, gran mestre de les estimacions a priori

Les equacions en derivades parcials (EDP a par-
tir d’ara) han estat i són una eina fonamental
per a la modelització matemàtica de la natura
i de les ciències socials. La propagació d’ones,
la difusió de la calor, l’electromagnetisme, l’e-
lasticitat, la dinàmica de fluids i de poblacions
o les finances són exemples clars de la seva
aplicabilitat. També han estat l’eix central del
desenvolupament d’eines molt importants de la
matemàtica, com les sèries de Fourier o l’anàlisi
funcional. Ara bé, va ser durant la segona
meitat del segle xx que el seu gran desenvolupa-
ment teòric les va portar a ser considerades per
elles mateixes com una disciplina espećıfica de
les matemàtiques. I és en aquesta anomenada
«edat d’or» de les EDP, que cal inscriure el
treball matemàtic de Louis Nirenberg. Des dels

seus treballs inicials als anys cinquanta fins
a l’actualitat, en Nirenberg pot considerar-se
un dels actors o art́ıfexs principals d’aquest
creixement de les EDP, tant des del punt de
vista teòric com aplicat.

De l’any 1990 al 1994 vaig tenir la sort de
dur a terme la meva tesi doctoral a l’Institut
Courant de Ciències Matemàtiques sota la
direcció de Louis Nirenberg. Puc dir, sense
risc d’equivocar-me, que la meva manera de
fer i entendre les matemàtiques és, en molt
forta mesura, deguda a ell. En Nirenberg també
és la persona que em va posar en contacte
amb diversos matemàtics molt destacats que
han tingut una forta influència en la meva
carrera professional. D’aquells dies al Courant
Institute recordo, amb una certa enyorança,
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